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уровне организовать 2 выпуска журнала МАПН «Вестник интегративной психо-
логии» в мае 2023 года в Бухаре.  
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ПРЕДИСЛОВИЕ 

Уважаемый читатель!!! 
 

Вы держите в руках «Вестник интегративной психологии» 25-го Междуна-
родного  Конгресса «Психология XXI столетия (Новиковские чтения)», посвя-
щенного 75-летию академика РАН, академика РАО профессора А.Л. Журавле-
ва,  который будет проходить   с 12 по 14 мая 2023 года в г. Ярославле, в парк-
отеле  “Диево Городище”.   

Организаторы Конгресса  Международная Академия Психологических 
Наук, Российское Психологическое   Общество, Ярославский государственный 
университет, Институт Психологии РАН, Ярославский государственный педаго-
гический университет.  

Научные работы сборника в основном отражают направления  Конгресса: 

• Методология современной психологии: проблема парадигмы и школы в 
психологии (рук. профессора Карпов А.В., Мазилов В.А., Петренко В.Ф.) 

• В поисках общей теории - интегративная парадигма психологии (рук. 
профессора Козлов В.В., Клейберг Ю.А.,  Клюева Н.В., Дегтярев А.А.) 

• Практические методы в современной психологии  (рук. профессора Кар-
пов А.А., Кашапов С.М., Конева Е.В., Поваренков Ю.П., , Турчин А.С.) 

Конгресс будет построен в содержательном отношении на обсуждении 
материалов сборников и журналов, которые будет издаваться до начала Кон-
гресса.  

Кроме сборника «Психология XXI столетия» к началу Конгресса будет 
выпускаться сборник «Методология современной психологии» и журналы «ЧФ: 
Социальный психолог», «Вестник интегративной психологии».  

«Методология современной психологии» и журнал «ЧФ: Социальный 
психолог» с начала издания загружаются РИНЦ. 

Журнал «Вестник интегративной психологии» воплощает в жизнь гло-
бальный проект по новому направлению – интегративной психологии, который 
объединяет не только ведущих психологов Ярославля, но и представителей 
многих регионов России и зарубежных психологов.  

С 2016 года журнал «Вестник интегративной психологии» стал отдель-
ным изданием в БухГУ, был включен в перечень и приобрел статус издания 
ВАК Узбекистана, с этого года войдет в РИНЦ благодаря усилиям академика 
МАПН, доктора психологических наук, руководителя Узбекистанского отделения 
МАПН Ш.Р. Баратова. Огромное спасибо членам редакционной коллегии 
М.Н.Усмановой, Г.Б. Шоумарову и  Ш.Ш.  Останову за огромный вклад в изда-
ние этого журнала. 

Самое важное – конгрессы выполняют интегративную и консолидирую-
щую функции, а также открывают научные, социальные, имиджевые, карьерные 
возможности для психологов России, ближнего и дальнего зарубежья. 

В последнее время этот Конгресс называется «Новиковскими чтениями» 
в память о выдающемся психологе Викторе Васильевиче Новикове. Он основа-
тель и президент Международной Академии Психологических Наук (1992 – 
2010) - доктор психологических наук, профессор, Почетный президент Между-
народной Академии Психологических Наук (2010-2012)  
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Новиков Виктор Васильевич был прекрасным человеком и великим инте-
гратором психологии, особенно сообщества психологов. Его имя и сегодня вы-
полняет эту прекрасную объединяющую миссию. 

25-ый Международный Конгресс «Психология XXI столетия (Новиковские 
чтения)», посвящен 75-летию академика РАН, академика РАО профессора А.Л. 
Журавлева. 

Анатолий Лактионович Журавлев - самый именитый и титулованный пси-
холог в современной России, который, разумеется, ни в каких представлениях 
не нуждается, ибо это один из самых цитируемых, известных и популярных 
психологов в сегодняшней России, автор свыше тысячи двухсот научных тру-
дов, создатель новых научных направлений в психологии, выдающийся органи-
затор психологической науки.  

А.Л.Журавлев - личность уникальная. Достаточно сказать, что 
А.Л.Журавлев, единственный психолог в России, кто является действительным 
членом обеих государственных академий – академик РАН и академик РАО. 
(Отметим, что в стране есть только еще один «дважды академик» – выдающий-
ся отечественный философ В.А.Лекторский).  Анатолий Лактионович Журавлев 
первым из отечественных психологов удостоился высокой чести быть избран-
ным действительным членом Российской академии наук. 

От имени президиума МАПН и всех участников Конгресса поздравляем 
Анатолия Лактионовича Журавлева с прекрасным юбилеем и желаем великому 
ученому и организатору здоровья, счастья и новых деяний на благо любимой 
психологической науки. 

Профессор Козлов В.В. 
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PSYCHOLOGICAL MECHANISMS OF DETERMINING AND  
CORRELATING MOTIVATION FOR SUICIDAL TENDENCIES  

IN ADOLESCENTS WITH DEVIANT BEHAVIOR 
Elov Z.S. (Bukhara,Uzbekistan) 

 

рушки или пособия потребуются, необходимо лишний раз напомнить, чтобы ре-
бенок не начинал дело, пока не убедится, что все необходимое приготовлено. 

Руководя любым видом деятельности, взрослые могут влиять на ребен-
ка, на его нравственные проявления, суждения, отношения к сверстникам, рас-
ширять и уточнять знания, формировать его отношение к обществу, к людям, к 
труду, к своим обязанностям. [3] 

В формировании культуры поведения дошкольников выделяются не-
сколько этапов. Первый этап воспитания культуры поведения начинается в 
раннем возрасте, закладываются основы культуры общения, культуры дея-
тельности, формируются культурно-гигиенические навыки. На втором этапе со-
здаются условия для того, чтобы ребенок получал удовлетворение от своего 
хорошего поведения. И уже на третьем этапе, продолжая создавать условия 
для практики культурного поведения, воспитатель больше внимания уделяет 
осознанию детьми значимости правил этикета. 

При воспитании у детей дошкольного возраста положительных навыков и 
привычек необходимо придерживаться следующих принципов единства и це-
лостности воспитательного процесса, т.е. взаимосвязи задач, методов и 
средств воспитания: последовательности, систематичности в воспитании; по-
вторности упражнений в формировании навыков и привычек при рациональном 
распределении этих упражнений во времени. Положительные результаты в 
формировании культуры поведения возможны в сочетании требовательности с 
уважением и доверием к детям, как со стороны педагогов, так и со стороны ро-
дителей. 
 
Литература. 
1. Бархатова Л. С. Воспитание культуры поведения / Л. С. Бархатова // 
Дошкольное воспитание. ‒ 1989. ‒ №11. ‒ С. 12-13. 
2. Буре Р.С. Социально-нравственное воспитание дошкольников. Методическое 
пособие / Р. С. Буре. – М.: Мозаика-Синтез, 2012. – 80 с. 
3. Курочкина И. Н. Этикет для детей и взрослых: Учебное пособие для студ. 
высш. пед. учеб. заведений / И. Н. Курочкина. – М.: Академия, 2001. – 256 с. 
4. Островская Л.Ф. Педагогические ситуации в семейном воспитании 
дошкольников: Кн. для воспитателя дет. сада / Л. Ф. Островская. ‒ 2-е изд., 
перераб. и доп. – М: Просвещение, 1990. ‒ 160 с.  
5. Петерина С. В. Воспитание культуры поведения у детей дошкольного 
возраста: Кн. для воспитателя дет. сада / С. В. Петерина. ‒ М.: Просвещение, 
1986. – 96 с. 

 
Abstract: in the modern advanced period, the article discusses the fact that 

the education of humanity, especially the personality of a teenager, is the most fun-
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damental problem of any society, including the suicidal state and its psychological 
causes, as well as the psychological processes of their correction. 

Key words: intelligence, civilization, personality, globalization, spiritual threat, 
person, information, emo, goth, neo-fascism, deviation, deviant, suicide, revenge, 
stress, depression, psychological conflict  

Аннотация: в современный передовой период в статье рассматривается 
тот факт, что воспитание человечности, особенно личности подростка, являет-
ся наиболее фундаментальной проблемой любого общества, в том числе суи-
цидальное состояние и его психологические причины, а также психологические 
процессы их коррекции. 

Ключевые слова: интеллект, цивилизация, личность, глобализация, ду-
ховная угроза, человек, информация, эмо, гот, неофашизм, девиация, девиант, 
самоубийство, месть, стресс, депрессия, психологический конфликт 

 
In the 21st century, humanity has felt more strongly that it is integrated with 

the universe and nature. With the development of civilization, a technocratic ap-
proach is clearly manifested in human thinking, and it is believed that humanistic ide-
as need protection. 

It is mentioned that the global problems that the world community suffers from 
are hunger, poverty, lack of drinking water, moral risks along with pandemic diseases 
– humanism, tolerance, weakening of social intelligence, respect for interaction with 
people, the beginning of the disappearance of feelings of breadth of views, for-
giveness, patience, consequence. It is not for nothing that the program of the 
UNESCO International Committee on Education of the 21st Century highlights the 
study of coexistence among the most important tasks facing humanity, as well as the 
study of how to be unique, inimitable as a person. 

At the same time, it is also a means of ideological influence. 
It is as a result of globalization that various spiritual threats have arisen, which 

have become a serious risk to the security of humanity, the national interests of 
States, and the sustainable future of future generations. Today, as a result of such 
attempts to pursue political, economic, and social goals on Earth, one can observe 
that huge spiritual losses occur, the centuries-old values of nations, national thinking 
and way of life are in vain, their spirituality is in serious danger. 

Spiritual threats are ideological, ideological, informational attacks of various 
forms aimed at undermining the spiritual world, the psyche of people. 

Mass culture is a vivid manifestation of the spiritual threat. By now, mass cul-
ture has become a serious threat to national systems of statehood. Unlike true spirit-
uality, which spiritually elevates a person, mass culture enhances the intellectual, 
aesthetic, moral degradation of the individual. 

There are the following social forms of mass culture: individualism that puts 
personal interests above all else, egocentrism, the idea of free love, computer games 
based on violence, commercial films, works of art with a low aesthetic level that do 
not give spiritual food, wearing clothes that contradict the traditions of society, pierc-
ing, tattooing, dolls, toys, etc., alien to our national nature, are produced for abroad. 
Such types of subculture as hippies, emo, goth, neo-fascism, which are widespread 
among young people, are also a negative manifestation of mass culture. 
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Considering dirt as a culture, such situations of neglect of primordial spiritual 
values pose a great danger to the education of young people. Therefore, it is advisa-
ble to develop a system of national ideas and real values. 

As you know, the role of family education in the spiritual maturation of a per-
son is incomparable. The range of educational influence of the family on children is 
extremely wide, as is the range of social influence. 

However, at a later time, the family has a number of problems in the upbring-
ing of children, their upbringing. Negative relationships between parents and children 
can cause behavioral abnormalities in children, as well as the occurrence of psycho-
somatic diseases. 

Deviant behavior of an individual or deviant morality (deviatio – Latin "devia-
tion") is a form of morality that does not comply with generally accepted or officially 
established social norms . 

In adolescence, prone to stress and depression, the appearance of deviant 
morality, which worries about its relevance, is suicide (lot. suicaedere - to commit su-
icide) . 

Next time, games that attract still underage teenagers to their domain, such as 
"Blue Whale", "Quiet House", "Winx", "run or die", which have become popular in var-
ious segments of social networks such as "Instagram", "In Contact" and have caused 
a lot discussions will also end with the participant's suicide event. 

Deviant human behavior is a form of morality that does not comply with gener-
ally accepted or officially established social norms. Deviant morality manifests itself in 
various manifestations. This problem is studied within the disciplines of psychology, 
criminology, medicine, and sociology. 

The most widely publicized manifestations of deviant morality are: 
- the commission of a crime; 
- alcoholism; 
- addiction; 
- suicide. 
Today's analysis shows that as a result of violations of social norms in the per-

sonality of a teenager, we can observe 52 cases of crime for every thousand teenag-
ers, 14 cases of alcoholism, 15 cases of drug addiction, 19 cases of suicide (Table 
1). 

Suicide, in other words, is the appearance of deviant morality, which worries 
about its relevance in adolescence, prone to suicidal stress and depression. Suicide 
is a catastrophe that is difficult to prevent in most cases. The reasons that prompted 
a person to say goodbye to his life remain a mystery even for his relatives and loved 
ones. 

 
Table 1. 
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Considering that every suicide does not end in death, we can assume that the 

real situation is 2-3 times greater. There are about 800 types of suicide.  
 

Table 2. 
 

 
 
 

Suicidal people usually suffer from severe mental pain, severe depression, 
experience stress and look to the future with disappointment. They feel deprived of 
the opportunity to cope with their problems. 

Suicide treatment poses a number of difficult questions for scientists. The de-
velopment of successful therapies for adolescents who are still suicidal remains rele-
vant. A number of psychological, therapeutic programs have been developed to pre-
vent suicide, but it remains unclear how such programs can reduce the overall risk 
factors and suicide rate among adolescents in real life. 

Suicide indicates that in society, in relations between people, a person has 
problems that he himself could not solve or did not want to solve in the usual way ac-
cessible to everyone, anxiety arises associated with personal hardships, disappoint-
ment and depression. Suicide can often be caused by long-term illness, and some-
times even disability. 
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ЭМПИРИЧЕСКИЕ РЕЗУЛЬТАТЫ ИССЛЕДОВАНИЯ УРОВНЯ 
СТРЕССОУСТОЙЧИВОСТИ УЧАЩИХСЯ 

ЭРНАЗАРОВА Р. (г. Карши, Узбекистан) 

The commission of suicide by minors is influenced by personal tragedy, natu-
ral disasters, despair, fear of death. 

Checking cases of suicide of minor’s shows that most suicides occur as a re-
sult of discord in the family, rudeness of teachers, educators, disagreements with 
classmates, various conflicts, inattention of others. 

In many cases, young people dare to draw the attention of parents and teach-
ers to their problems and show such a terrible way as a revolt against rudeness, in-
difference, dishonesty and cruelty.  

Young people who are suicidal usually do not seek help directly: however, 
their parents, the administration of the institution or peers may detect warning signs 
and take some steps to save the teenager. 

Listening to a person, you can save his life! If you know someone who is trying 
to commit suicide, or suspect that “he has a tendency to suicide,” then you can help 
him save his life, just listen to what he says! 

People who are suicidal often think: "No one needs me," "I have no other 
choice," and "no one cares about me." 

Listening to people, we show insensitivity to what is happening to them, and to 
what may happen. 

Parents should contact the administration of the institution or social centers for 
help as soon as possible. It is also necessary that the administration and the psy-
chologist of the educational institution constantly monitor such students and accom-
pany them until they completely exit the parasuicidal state. 
 
References. 
1. Х.Рухиева. Вояга етмаганлар ўртасида ҳуқуқбузарликлар ва суицид ҳолатла-
ри профилактикаси. Ўқув қўлланма. Тошкент 2021 
2. З.С.Элов. Суицид – ўз жонига қасд қилиш ижтимоий психологик муаммо 
сифатида. Conference on social and humanitarian research. 2021 
3. З.С.Элов. Замонавий жамиятда суицид (ўз жонига қасд қилиш) муаммолари. 
Eurasian journal of Law, Finance and Applied Sciences 1 (2(2021): EJLFAS), 26-28 
4. Z.S.Elov. Psychological influence of speech disorders and the causes that cause 
them on the child's psyche. Academicia Globe: Inderscience Research 1 (Volume 3 , 
Issue 1 , January-2022  
5. Z.S.Elov. Causes and analysis of suicidal thoughts among adolescents. EPRA In-
ternational Journal of Research and Development (IJRD). Volume: 6 | Issue: 11 | No-
vember 2021 
  

 
Аннотация. В статье рассматриваются факторы, вызывающие стресс, 

наблюдаемые у учащихся в связи с процессом учебной деятельности. Также в 
статье изучается уровень стрессоустойчивости учащихся и даются 
необходимые рекомендации по теме. Автор отметил, что данная проблема в 
настоящее время очень актуальна, а ее изучение ставит перед психологами 
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4 ПРЕДИСЛОВИЕ 

5 КОМПЛЕКСНОЕ ПОСТТРАВМАТИЧЕСКОЕ СТРЕССОВОЕ РАССТРОЙСТВО: 
ВЗГЛЯД КЛИНИЦИСТА  
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